
 



 

Dámy a pánové, 

nezadržitelně se blíží konec roku, a tím i období výročních valných 

hromad sborů, k čemuž patří i hodnocení toho, co se podařilo, či nepodařilo. 

Ne jinak tomu je u OSH. Výkonný výbor OSH se řídí schváleným plánem čin-

nosti pro rok 2018. Poslední zpráva o činnosti byla podána na dubnovém 

shromáždění představitelů sborů a týkala se prvního pololetí 2018. V průběhu 

druhého pololetí 2018 se sešel Výk.výbor mimo hlavní prázdniny čtyřikrát. 

Máme za sebou postupové soutěže, jak mládeže, tak dorostu, tak i dospělých. 

Zbývá pár soutěží organizovaných sbory a listopadový „Kapr“, kde pořadate-

lem je OSH. Výsledky hospodaření pro rok 2017 jsou rovněž známé, daňové 

přiznání za rok 2017 bylo zpracováno daňovou poradkyní a včas odevzdáno 

na FÚ. Podařilo se dokončit všechny úkony se zrušením nefungujících sborů 

(Arnoltice, Víska, Vápno), takže máme na okrese 98 sborů. KSH LBK bylo 

spolupořadatelem Mistrovství ČR v požárním sportu ve dnech 24. – 26. 8. 

2018 v Liberci, tedy na území našeho okresu. Na zajištění této akce bylo po-

třeba velké množství dobrovolníků, ať do pracovních čet nebo organizačních 

skupin. Ve velké míře se na tom podíleli i členové sborů našeho okresu, za 

což jim patří poděkování. 

Řada sborů slavila svá půlkulatá, a především kulatá výročí založení 

svých sborů, vesměs až na výjimky (např. Bulovka) za krásného počasí. Úro-

veň těchto oslav byla velmi vysoká, sbory jim věnovaly hodně úsilí. V průběhu 

pololetí došlo i ke změně na postu funkcionářů. Tak okrsek Pěnčín si zvolil 

nového instruktora Ing. Petra Lelka, okrsek Višňová má zase nového preven-

tistu Tomáše Erbana, aktiv zasloužilých hasičů si zvolil nového vedoucího Jiří-

ho Halíře. Tak ať se novým funkcionářům jejich práce daří. 

Rok 2018 je rokem, ve kterém se oslavovala řada hodně kulatých výro-

čí. Náš spolek SH ČMS se přiklonil k oslavě stého výročí vzniku samostatného 

Československého státu. Na počest tohoto výročí probíhala řada akcí, které 

toto významné výročí připomínaly. Sbory propagovaly výročí na svých soutě-



žích, někde se sázely lípy a kladly věnce na pietních místech. Velkou akcí, 

kterou připravili dobrovolní i profesionální hasiči společně, byla hasičská hu-

dební a světelná fontána 2. 6. 2018 v Praze, které se zúčastnilo z našeho 

okresu 7 jednotek. Fontána přilákala spoustu diváků nejen na místě, ale i u 

televizních obrazovek, a svojí mohutností a výjimečností si významně řekla o 

zápis do Guinessovy knihy rekordů. K 100. výročí vzniku samostatného Čes-

koslovenska byla navržena a schválena VV SH ČMS pamětní medaile. Medaili 

si každý okres a sbor objednával sám, a bylo na nich, kolik si jich objednaly a 

komu ji předaly, či ještě předají. Distribuci medailí prováděla na základě ob-

jednávek kancelář SH ČMS, a už nemá žádnou medaili. Na slavnostním jed-

nání výkonného výboru krajského sdružení hasičů při příležitosti oslav 100. 

výročí vzniku samostatného Československa byla v budově krajského úřadu 

LBK předána OSH stuha III. stupně k jeho historickému praporu. Již před tím 

na celostátním setkání hasičských praporů u příležitosti stého výročí vzniku 

Československa v Brně byla našemu okresu udělena stuha SH ČMS. Stejnou 

stuhu na tomto setkání obdržely a převzaly čtyři sbory našeho okresu (Český 

Dub, Heřmanice, Hrádek nad Nisou, Kunratice). 

V sobotu 18. srpna 2018 v Přibyslavi zemřel náhle Ing. Karel Richter, 

starosta SH ČMS. VV SH ČMS na svém zasedání 20. 9. 2018 rozhodl, aby na 

nejbližším jednání shromáždění starostů OSH (8. 12. 2018) byl zvolen nový 

starosta SH ČMS. Podle stanov kandidatura sbory navržených kandidátů na 

funkci starosty SH ČMS musí být projednána na mimořádných shromážděních 

delegátů sborů. Podmínkami byly souhlas navrženého člena s kandidaturou a 

jeho písemný hasičský životopis. Tyto podmínky jsou nesplnitelné pro případ-

ný návrh jiného kandidáta než z našeho okresu či sboru. To na vysvětlenou 

některým tazatelům, kteří v tom, že kandidát má být ze sborů našeho okresu, 

spatřovali porušení stanov. Stanovy porušeny nebyly. Podmínky musely být 

splněny do zasedání shromáždění, a neumím si představit, jak by navrhovatel 

našeho sboru a potažmo okresu navrhoval „svého“ kandidáta ze sboru jiného 

konce republiky a vypracovával na něj charakteristiku, když tohoto člověka 

mimo obecní známost nijak podrobně nezná, a tedy o něm nic neví. Shromáž-

dění delegátů je nejvyšším orgánem OSH a zpravidla se koná jednou za pět 

let., což bylo v roce 2015. Protože je třeba zvolit nového starostu SH ČMS, 

bylo svoláno další, mimořádné, shromáždění delegátů, které se konalo 

v kulturním domě ve Všelibicích 30. 10. 2018. Své kandidáty s připojenou cha-

rakteristikou (hasičský životopis) měly sbory odevzdat na OSH do 29. 10. 

2018. V určeném termínu nebyl vznesen žádný návrh na nového starostu SH 

ČMS, a to ani od shromáždění 30. 10. 2018. Shromáždění tak vzalo na vědo-

mí, že není žádný kandidát na starostu SH ČMS. 

Politici tvrdí, že je doba, kdy jsme se nikdy neměli tak dobře jako nyní. 

Platy rostou, příjmy lidí rostou, na druhé straně rostou i ceny. Mnoho let máme 

členské příspěvky, přesněji odvody z nich na okresní sdružení, nejnižší 



v rámci celé republiky. Z vybraných peněz od sborů, 70,- Kč ročně za dospě-

lého a 10,- Kč za dítě, posíláme do Prahy 20,- Kč za dospělého a 10,- Kč za 

dítě. Zbytek 50,- Kč od dospělého zůstává OSH, od dětí nic. Z celkové vybra-

né částky OSH hradí např. stravné při soutěžích, školení, ceny na soutěže. 

V žádném případě peníze vybrané z členských příspěvků zasílané na OSH 

nejsou používány na údržbu domu nebo jinak do domu vkládány. Dům si sám 

na sebe vydělává z pronájmů bytů a nebytových prostor, a ještě z těchto pří-

jmů přispíváme na různé činnosti OSH ve prospěch zejména mládeže. Proto-

že se 30. 10. 2018 ve Všelibicích jednalo o zasedání nejvyššího orgánu OSH, 

byl shromáždění předložen do diskuze a k případnému schválení návrh na 

zvýšení členských příspěvků na 100,- Kč za každého člena, tedy jak dospělé-

ho, tak dítě. Projednávání návrhu na zvýšení členských příspěvků bylo emo-

tivní ze strany některých delegátů, kteří byli proti zejména návrhu na zvýšení 

příspěvků za děti. Jsme si vědomi, že cesta zvyšování členských příspěvků za 

dítě není lehká. Pro některé delegáty byl návrh na zvýšení o 90,- Kč u dětí za 

rok příliš vysoký. Přitom v přepočtu 100,- Kč za rok je to pouhých 27 haléřů 

denně. Je třeba si uvědomit, že jako jediný pobočný spolek ze spolků v okrese 

dáváme nejen dětem, ale všem soutěžícím na našich soutěžích občerstvení, 

neplatí startovné, ale i ceny, které dostávají, něco stojí. A to z 10,- Kč na dítě 

posílaných sbory okresu nic nezůstává, neboť ji přeposíláme do Prahy. Padaly 

návrhy, že by se měl výkonný výbor OSH více starat, že nevyčerpal všechny 

možnosti a zdroje, např. oslovovat více sponzorů, a třeba jít i cestou dalších 

dotací, příspěvků. Nápady to byly dobré, ale současný „sponzorský rybník“ je 

velmi malý a spíše prázdný. Pokud oslovíme a získáme sponzora, s velkou 

pravděpodobností to bude na úkor některého ze sborů sponzorovaného tímto 

sponzorem, a to nechceme, neboť sponzor 2x ani v dnešní době dávat nebu-

de. Lze souhlasit i s Ing. Jiřinou Brychcí, starostkou OSH Jablonec nad Nisou, 

první náměstkyní starostky KSH a členkou výkonného výboru SH ČMS, která 

byla hostem shromáždění, že nápad najít sponzory je dobrý, ale bohužel 

sponzoři dávají peníze obcím a městům, a když dají hasičům, tak o to méně 

dají těm městům a obcím, a to se jim nebude líbit.  Dotace: Získání řady 

výhodných dotací je podmíněno finanční spoluúčastí 30 % z vlastních zdrojů, 

podmínkou dotací MŠMT je dokonce placení členských příspěvků mládeže 

nejméně 100,- Kč, jinak na dotace není nárok. Kde na to brát? Vždy to tedy 

nejde. Další nutností, proč zvýšit členský příspěvek je, abychom si mohli dovo-

lit udržet na okrese jednu placenou pracovní sílu. Placenou proto, že zadarmo 

tuto práci nikdo dělat nechce, a další jiné zdroje než stávající, nemáme. Nako-

nec shromáždění návrh na zvýšení členských příspěvků schválilo, a to celkem 

jednomyslně, za což mu velmi děkuji.  

Čtenářkám a čtenářům tohoto čísla Zpravodaje přeji pohodu v práci, a 

protože se blíží rok 2019, mnoho úspěchů v něm. 

    Vladimír MAXA, starosta OSH Liberec 



Zpráva OORM za období duben – říjen 2018 

 

OORM se schází podle potřeby, 1x za 2-3 měsíce. 

Období od jara do podzimu je pro mladé hasiče a jejich vedoucí plné soutěží a růz-

ných aktivit. Probíhají jarní kola Hry Plamen a Dorost. První soutěží bylo okresní 

kolo CTIF, kterého se zúčastnilo 19 družstev v kategorii starší žáci. 

Poté následovala Obvodová kola hry Plamen (obvod Č. Dub – pořadatelem bylo 

SDH Radimovice, v obvodu Liberec bylo pořádajícím SDH Karlinky a obvod Frý-

dlant zajistilo SDH Heřmanice), první dva kolektivy v každé kategorii si zajistily po-

stup do okresního kola. V kategorii ml. žáci to v letošním roce byla družstva SDH 

Chrastava, Karlinky, Pertoltice, Višňová, Pěnčín a Radimovice, v kategorii st. žáci 

družstva z SDH Frýdlant, Krásný Les, Karlinky, Vratislavice, Radimovice a Hodkovi-

ce. První dva kolektivy v kategorii starší žáci (Frýdlant a Karlinky), si zajistily postup 

do krajského kola, které se letos konalo v Jablonci n/Nisou. Okresní kolo hry Pla-

men se konalo ve Frýdlantu, pořadatelem byl SDH Heřmanice. Všem pořádajícím 

SDH patří naše poděkování za uspořádání těchto soutěží 

Okresní kolo dorostu se konalo 26. 5. ve Frýdlantu, pořadatelem byl opět SDH 

Heřmanice. Zúčastnila se ho 4 družstva dorostenek (SDH Krásný Les, Karlinky, 

Pěnčín a Stráž n/N), 2 družstva dorostenců (SDH Karlinky a Stráž n/N.), 3 družstva 

v kategorii smíšená družstva (SDH Vratislavice, Č. Dub a Dlouhý Most), v jednotliv-

cích potom 12 děvčat a 21 chlapců ve věku 13 – 18 let. Vzhledem k malému počtu 

závodníků v okresech Jablonec n/N a Česká Lípa postoupili téměř všichni soutěžící 

do krajského kola, které se konalo v polovině června v Jablonci n/N.  

Na MR, které se konalo v Plzni, si umístěním se na 1. místě zajistily účast tři doros-

tenky – v kategorii ml. dorostenky Johanka Novotná z SDH Karlinky (obsadila cel-

kově 6. místo), v kat. stř. dorostenky Nikola Nováková z SDH Frýdlant (celkově na 

MR 10.) a ve st. dorostenkách již podruhé Anna Rozkovcová z SDH Radimovice 

(celkově 11. místo). Všem děkuji za vzornou reprezentaci našeho okresu a poděko-

vání patří i jejich vedoucím. V červnu se konal krajský Festival přípravek - přehlídka 

práce dětí ve věku 3 – 6 let. Letos byl pořádajícím okres Česká Lípa, přehlídka pro-

bíhala ve Stráži pod Ralskem. Z našeho okresu se zúčastnily přípravky z SDH 

Chrastava, Vratislavice a Višňová. I tady je na místě poděkovat vedoucím, neboť 

práce s těmi nejmenšími patří mezi nejnáročnější. Již tradiční soutěže Požární 

ochrana očima dětí se letos zúčastnilo v základních kolech celkem 320 dětí – 1 MŠ, 

3 ZŠ (všechny z Chrastavy) a 15 SDH.  

V současné době máme za sebou podzimní kola ZPV – pořádajícími SDH byl v ob-

vodě Frýdlant SDH Předlánce, v obvodě Liberec SDH Machnín a obvod Český Dub 

zajistil SDH Paceřice. Okresní kolo ZPV dorostu se konalo 3.11. v Heřmanicích. 



Současně probíhá spousta dalších dětských soutěží, které pořádají jednotlivé 

SDH. Jejich přehled lze nalézt v Kalendáři soutěží, pokud pošlete pozvánku na 

OSH, je tato pozvánka přeposlána všem vedoucím mladých hasičů. Za každou ta-

kovou soutěž patří poděkování všem pořadatelům.Před sebou máme školení in-

struktorů a vedoucích, které se uskuteční ve dnech 9.-11. 11. 2018 v Novém Městě 

pod Smrkem. Pro letošní rok jsme zvolili novou variantu – zvlášť proškolíme instruk-

tory a začínající vedoucí, ve druhé skupině budou vedoucí, kteří si potřebují obnovit 

osvědčení platná 2 roky. Program v obou skupinách se bude v některých částech 

odlišovat. Ke změně jsme přistoupili ve snaze docílit větší efektivity školení při počtu 

menšího počtu školících se vedoucích. Celkově se přihlásilo přes 120 zájemců, pro-

to jsme museli omezit počet účastníků z jednoho SDH na 2+2. Na školení se ve-

doucí mimo jiné dozvědí o nutnosti vyplnit nové přihlášky pro MH (důvodem je 

GDPR) a tyto následně odevzdat na OSH.  

Další oblastí jsou dotace – na jaře bylo možné zažádat Krajský úřad o dotace 

na činnost s dětmi a na dětské tábory – v současné době již probíhá u úspěšných 

žadatelů vyúčtování  těchto dotací.  Přes OSH to jsou dotace na volnočasové aktivi-

ty (výlety, startovné) a MTZ, i tady se blíží čas vyúčtování.  MŠMT již poněkolikáté 

vyhlásilo program Můj klub, kde lze žádat na sportovní činnost MH. Tyto žádosti se 

vyřizují přímo přes MŠMT, všechny dostupné informace lze nalézt na webových 

stránkách SH ČMS: www.dh.cz  

Od ledna letošního roku došlo ke změně úrazové pojišťovny, nově jsou 

všichni pojištěni u GENERALLI. 

Samozřejmě probíhá spousta dalších dětských soutěží s hasičskou temati-

kou, které pořádají jednotlivé SDH. Jejich přehled lze nalézt v Kalendáři soutěží.  Za 

každou takovou soutěž patří poděkování všem pořadatelům. ÚORM odsouhlasila 

úpravu Směrnic dorostu s platností od března 2018. Dodatkem vyšly úpravy hmot-

nosti materiálu podle pravidel PS. Dodatky jsou k dispozici na webových stránkách 

SH ČMS: www.dh.cz . Další úpravy vstoupily v platnost od nového ročníku, tj. od 

září 2018. MH ovšem nežijí pouze soutěžemi. Posláním hasičů bylo, je a doufám, 

že i bude pomáhat tam, kde je to třeba. K tomu vznikají celorepublikové projekty, do 

kterých se MH přihlašují – 72 hodin-  akce probíhá v říjnu, jedná se o brigády, úklid 

okolí, sázení stromků apod. MH se zapojují do prodeje kytiček na akci pořádané 

Ligou proti rakovině – letos se konal 16. května. Další dobrovolnickou organizací 

jsou Popálky – společnost pomáhající lidem po úrazu el. proudem nebo popálením. 

V letošním roce se hasičské děti zapojovaly do aktivit spojených s oslavami 100. 

výročí vzniku Československa (vysazování stromů). Pro vedoucí MH stále platí do-

poručení sledovat web stránky SH ČMS – sekce mládež, kde jsou k dispozici veš-

keré dokumenty a tiskopisy potřebné k vedení povinné dokumentace MH.  

Na závěr mi dovolte poděkovat všem, kteří se práci s dětmi věnují a popřát jim hod-

ně úspěchů v práci a velkou trpělivost s jejich výchovou. 

     Mgr. Vladimíra Erbanová, vedoucí OORM 

http://www.dh.cz/
http://www.dh.cz/


Zpráva z odborné rady hasičských soutěží 

 

Dámy a pánové, 

dovolte mi, abych v úvodu stručně shrnula uplynulý rok, který přinesl mnoho 

nového i v oblasti hasičského sportu. V únoru vešla pokynem GŘ HZS v platnost 

nová pravidla požárního sportu, dle kterých jsme již proškolili i naše rozhodčí. Sou-

těže se více méně řídili doporučenými propozicemi z ÚORHS pro letošní rok. Nová 

pravidla částečně zasáhla i dorostenecké kategorie a byli vydány dodatky k jejich 

směrnicím.  

ÚORHS v současné době zpracovává směrnice pro všechny hasičské soutě-

že, tzn. že by měly obsáhnout ve všeobecné části nejen požární sport, ale i další 

soutěže jako je CTIF, TFA, vyprošťování apod. 

V současnosti máme v okrese evidovaných 34 mládežnických, 41 rozhodčích 

požárního sportu a 3 rozhodčí TFA. Při pohledu do kalendáře soutěží je patrné, že 

od jara do podzimu je soutěží značný počet a jsem ráda, že vám můžeme nabíd-

nout služby kvalitních proškolených rozhodčích, kteří mohou na vašich soutěžích 

spravedlivě rozhodovat.  

Jak jsem již řekla, máme za sebou většinu letošních soutěží, kde si pod do-

hledem rozhodčích mohla družstva poměřit své síly a um. V srpnu náš okres hostil 

soutěž nejvyšší, a to MČR v PS. Všem, kteří se jakýmkoliv způsobem zapojili , patří 

obrovský dík. Na nejvyšších místech bylo mistrovství hodnoceno velice kladně.  

S novým školním rokem se rozběhl nový ročník mládežnických soutěží a 

máme zase o práci postaráno, protože je třeba rozhodčími obsadit závody požár-

nické všestrannosti, které probíhají na podzim. Koná se řada dalších soutěží, včet-

ně těch nejvyšších, kde jsou zastoupeni rozhodčí z našeho okresu a dělají čest na-

šemu okresu. 

Kvalifikaci si naši rozhodčí obnovují či zvyšují na pravidelných kurzech, které 

pořádáme v rámci kraje ještě před zahájením jarních soutěží. Poslední kurz v letoš-

ním roce pro rozhodčí instruktory bude 16. - 18. listopadu v Přibyslavi. Nedávno se 

uskutečnil v Přibyslavi kurz pro trenéry požárního sportu, kde byli i zástupci z naše-

ho okresu.   

Hasiči dělají sport, ale nemají to zapsáno ve svých zřizovacích listinách v rej-

stříku na justici, což je velká překážka při možnosti čerpání dotací, proto je nutné 

nedostatek opravit a doplnit, tak aby vše bylo v souladu s dotačními pravidly. Dota-

ce z MŠMT pro mládež do 23 let se dají čerpat prostřednictvím programu Můj klub. 

V podstatě se tyto prostředky dají použít na cokoliv.  

 



Na stránkách SH ČMS: www.dh.cz   byla zřízena aplikace KALENDÁŘ AKCÍ, 

kam nyní může každý sbor – jeho zástupce, který se zaregistruje, zadat jakoukoliv 

akci (soutěž, kulturní či sportovní, společenskou) a tím jí  dát na vědomí celé České 

republice. A protože se nám chýlí rok ke svému závěru, prosím nahlaste své soutě-

že také na okresní sdružení (co nejdříve, do 13. ledna 2019), tak abychom mohli 

zase zpracovat kalendář soutěží pro náš okres na rok 2019.  

Aby vše nebylo jen růžové, tak si musím i postesknou. Bohužel je velký pro-

blém zajistit na soutěže dostatek ochotných lidí do technických čet, bez kterých se 

žádná soutěž neobejde. Toto bychom měli řešit nejen my rozhodčí ve spolupráci s 

odbornou radou velitelů, ale obracím se s prosbou na vás všechny. Na sbory, jed-

notlivce, hasiče – pomozte nám zajistit soutěže, aby jste mohli soutěžit kvalitně a 

důstojně. 

Na úplný závěr mi dovolte vyslovit PODĚKOVÁNÍ všem rozhodčím, kteří se 

ve svém volném čase nejen vzdělávají, ale především věnují svůj volný čas a 

mnohdy i nemalé prostředky na dopravu, za rozhodování na soutěžích po celý rok.  

Jana Kovaříková, vedoucí ORHS 

 

 

 

 

 



Odborná rada pro historii OSH Liberec 

Odborná rada pro historii OSH Liberec v tomto roce dokončila a následně distribuo-
vala dva významné materiály, které jsou určeny pro SDH v okrese Liberec. 

 sborník o praporech SDH v okrese Liberec 

 sborník o SDH okresu Liberec 

Oba materiály byly předány do všech SDH v okrese k využití. Je doporučeno, 
aby s jejich obsahem byla seznána členská základna sboru při vhodné příležitosti  
(výroční valná hromada, oslavy výročí sboru) a také, aby zejména se sborníkem o 
SDH byly seznámeny prostřednictvím svých vedoucích také kolektivy mladých 
hasičů ve sborech , neboť´ ve sborníků je obsažena historie všech hasičských sbo-
rů v okrese Liberec včetně fotografií . 

Děkuji většině sborů za ochotu mě poskytnout podklady, které umožnily zpra-
covat tyto obsáhlé materiály. Bohužel několik sborů na prosbu o pomoc nereagova-
lo a tak podkladový materiál jsem musel získat o jejich sborech z jiných zdrojů a 
může být tak i nepřesný. 

Ke sborníku o praporech SDH ještě poznámku. Vydání sborníku bylo ohraniče-
no termínem, o kterém již se nedaly do sborníku zařadit snímky dalších praporů, 
které si sbory pořídily (např. Ludvíkov a další). 

 Proto žádám sbory, které dnes již mají také vlastní prapor nebo nestihly mě 
poslat fotografii svého praporu v požadovaném termínu, aby barevný snímek rozvi-
nutého praporu (napnutého praporu, aby se dal přečíst text na praporu), vyfotogra-
fovaly z obou stran a s údajem od kdy prapor mají (rok/) mě ho poslaly na můj 
email: bohac1947@seznam.cz. Odborná  rada vydá v druhé polovině roku 2019 
barevný doplněk k vydanému sborníku a opět jej pošle do všech SDH v okrese. 

Odborná rada zpracuje přehled výročí sborů (kulatá a půlkulatá) , která připada-
jí na rok 2019. Materiál bude zveřejněn ve "Zpravodaji OSH" a na našich okresních 
stránkách OSH Liberec. 

Pro rok 2019 připravujeme spolu s "Hasičským muzeem v Chrastavě" další roč-
ní výstavu, která by měla být připravena zájemcům o prohlídku od května do října 
2019 v uvedeném muzeu. O jejím přesném konání budeme opět SDH informovat 
na stránkách OSH Liberec. 

V letošním roce proběhly, tak jak je zvykem, oslavy výročí založení sborů. Čle-
nové odborné rady pomáhali na požádání některým sborům s jejich přípravou. Ve-
směs tyto oslavy byly dobře sbory připravené a u veřejnosti propagovaly kladně 
práci dobrovolných hasičů  (Namátkou uvádím: Frýdlant, Krásný Les, Bílý Kostel 
nad Nisou, Ludvíkov, Žďárek, Svijany a  další). V ostrém protikladu je např. SDH 
Vlastibořice, kde sbor nedokázal oslavy vůbec připravit, přestože měl v roce 2018 
velmi významné výročí vzniku sboru. 

Karel Boháč, vedoucí ORHM 



 

Zpráva z okresní odborné rady prevence 
 
 
Rada pracuje stále ve stejném složení: 
 

 3 preventisté okrsku - Arnošt Bulíř – Nové Město pod Smrkem 

 Milan Götz - Frýdlant 
 Pavel Exner - Liberec 

 2 preventisté SDH -Vladimír Stejskal – Textilana, Jaroslav Faltus - Vesec 

 zástupce SDH Chrastava Pavel Tlach 

 zástupce HZS Libereckého kraje plk. Ing.Martin Rosina 
 
 

Na základě „semináře odborné přípravy preventistů“ pro odborností Preventista 
II a Preventista III, který se uskutečnil dne 9. prosince 2017, byly po skončení semi-
náře těm hasičům, kteří projevili zájem získat odbornost PREVENTISTA III nebo 
odbornost PREVENTISTA II předány staré původní sborníky a nové testové otázky 
s tím, že v měsíci březnu 2018 se uskuteční na OSH v Liberci přezkoušení (ověření 
znalostí) za účelem získání odbornosti PREVENTISTA III nebo odbornosti 
PREVENTISTA II. Toto přezkoušení se uskutečnilo 28 .3. 2018 a pak v náhradním 
termínu dne 14. 5. 2018. Přezkoušení/ověření znalostí v uvedených termínech 
úspěšně zvládlo celkem deset hasičů. 
 

Příští „seminář odborné přípravy preventistů“ se uskuteční dne 9.2.2019 opět na 
OSH v Liberci. Zde dojde mimo jiné také k předání odborností PREVENTISTA III, 
PREVENTISTA II  a PREVENTISTA I,  získaných v roce 2018. Tento „seminář“ bu-
de zaměřen na stanovy ve vztahu k prevenci, příručku funkcionáře SDH ve vztahu k 
prevenci, požárně bezpečnostní zařízení (způsob provádění, záznamy), prevence v 
obytných domech (desatero), zajímavé požáry ve vztahu k prevenci. Písemná, (pří-
padně e-mailová) pozvánka bude zaslána na všechny okrskové preventisty a na 
starosty okrsků okresu Liberec. 
 

Stále platí, pokud je v některém SDH osoba, která je osobou odborně způsobi-
lou podle §11 zákona č.133/1985 Sb. ve znění pozdějších předpisů, a má zájem 
získat odbornost PREVENTISTA I, aby se do konce letošního roku se svou žádostí 
obrátí na sekretariát OSH v Liberci. 
 

Referent prevence a výchovné činnosti okrsku nebo sboru, zaměřuje svou 
aktivitu na preventivně výchovnou činnost v rámci své působnosti. Zvyšuje svou 
odbornou kvalifikaci a usiluje o získání odbornosti Preventista III nebo Preventista 
II, případně Preventista I. Sleduje právní předpisy na úseku požární ochrany a zú-
častňuje se odborné přípravy organizované odbornou radou prevence OSH nebo 
KSH, získané zkušenosti uplatňuje v praxi a v činnosti okrsku nebo sboru.  

 
V obci popularizuje požární ochranu v místních sdělovacích prostředcích, pro-

vádí přednášky pro školní mládež či předškolní mládež, působí v obci jako konzul-
tant v otázkách požární bezpečnosti pro ostatní občany, poskytuje pomoc při 
ochraně majetku před požáry a spolupracuje s obecním úřadem při plnění úkolů 



obce uložených obci právními předpisy na úseku požární ochrany.  
 
Pomáhá tvořit obecně závazné vyhlášky obce, které je obec oprávněna vydávat 

na úseku požární ochrany a může plnit pro obec funkci preventisty požární ochrany 
(za předpokladu splnění ustanovení vyhlášky o požární prevenci). Spolupracuje s 
referentem mládeže a mladé hasiče seznamuje se základy požární prevence. Při 
získání odbornosti Preventista I (odborně způsobilá osoba nebo technik požární 
ochrany) může pomáhat podnikatelům v obci v zabezpečování plnění jejich zákon-
ných povinností. 

 
 

Ing. Martin Rosina a Vladimír Stejskal, odborná rada prevence 
 
 
 

 

 
 

 

 

 

 

 

 



 

Zpráva o činnosti Okresní kontrolní a revizní rady v období r. 2018. 

 

 

OKRR se scházela na svých zasedáních (dle plánu práce) nepravidelně. A to 
podle momentálních a naléhavých požadavků.  

 
V roce 2018 se OKRR (prozatím) sešla celkem 10x a na svých jednáních 

rada projednávala materiály ekonomického a finančního charakteru, zejména – 
informace o plnění rozpočtu, informace o hospodaření, k systému účetnictví, o 
dotacích, vydávání členských průkazů (v rámci SH ČMS) a další informace. 

 
Rada se zabývala provedením inventarizací za roky 2017 - 2018. Tyto 

inventarizace byly řádně provedeny z pověření a schválení VV OSH Liberec. 
 
OKRR se zabývala především kontrolní činností a řešila stížnosti a podněty 

došlé na její adresu. Většinou se jednalo o záležitosti složité a je nutné jim věnovat 
maximální pozornost.  

V krátkosti připomenu, o jakou poslední záležitost se jedná nyní:  
Žádost o mimořádnou kontrolu hospodaření za roky 2015 - 2017) v SDH – Horní 
Hanychov. Tato kontrola probíhá a pro její složitost není ještě zcela uzavřena.  
 

Rada se seznámila s inovovaným Metodickým pokynem předsedy ÚKRR SH 
ČMS a to.: 
„Provádění kontrolní činnosti pobočných spolků kontrolními a revizními orgány SH 
ČMS“.  
Tento inovovaný pokyn je již v souladu s nově upravenými stanovami SH ČMS. 
 

Vedoucí OKRR se pravidelně účastnil jednání VV OSH a také jednání ÚKRR 
SH ČMS. 
 
        

František Malý, vedoucí OKRR 
 

 

 



 

Dne 18. Srpna 2018 náhle zemřel na největší hasičské akci 

PYROCAR v Přibyslavi starosta SH ČMS Ing. Karel Richter. 

6. listopadu 2018 se na zbirožském zámku konal slavnostní cere-
moniál udílení ocenění Hasičského záchranného sboru ČR.  

 

 Generální ředitel HZS ČR genmjr. Ing. Drahoslav Ryba udělil me-
daili „Za zásluhy“ in memoriam Ing. Karlu Richterovi, bývalému 
starostovi Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska, který se dlou-
hodobě a intenzivně snažil o zlepšení podmínek pro práci jednotek 
sborů dobrovolných hasičů obcí.  

Ing. Karel Richter byl tělem i duší Sdružení hasičů Čech, Moravy a 
Slezska posledních desetiletí. Jako starosta tohoto sdružení inten-
zivně spolupracoval s Hasičským záchranným sborem ČR s cílem 
zlepšit podmínky pro práci jednotek v praxi. Díky jeho obrovskému 
osobnímu úsilí a velmi proaktivnímu přístupu se podařilo prosadit 
řadu významných zlepšení pro jednotky sborů dobrovolných hasi-
čů obcí po celé České republice. 

Čest jeho památce! 

 



 

 



 

 

SPOLEK HASIČSKÉ FONTÁNY uspořádal za podpory Hasičského záchranného 

sboru ČR akci, v rámci které 1 055 hasičů z 207 hasičských družstev z celé České 

republiky vytvořilo za pomoci klasických motorových čerpadel, hadic a proudnic nej-

větší ručně ovládanou fontánu. Vodní proudy byly nasvíceny profesionální světel-

nou technikou, kterou tvořilo 102 světel. K rekordu bylo použito 455 hadic o celkové 

délce 7 km, kterými v průběhu rekordního pokusu proteklo 3 000 000 litrů vody. Ce-

lé velkolepé dílo se odehrálo na Rašínově a Hořejším nábřeží řeky Vltavy a využity 

byly také Jiráskův a Palackého most. Choreograficky byla fontána zpracována 

na motivy české hymny, symfonické básně Vltava z cyklu Má vlast autora Bedřicha 

Smetany a Slovanského tance č. 15 Antonína Dvořáka. Hasiči tímto způsobem 

vzdali poctu výročí 100 let československé státnosti. Světový rekord, jehož generál-

ním mediálním partnerem byla Česká televize, byl zapsán do České databanky re-

kordů v sobotu 2. června 2018 v Praze. 

Předseda Senátu ČR Milan Štěch osobně poděkoval všem organizátorům a realizá-

torům akce a předal jim děkovný list spolu s certifikátem o vytvoření světového re-

kordu. Společně s ním poděkoval náměstek generálního ředitele HZS Plk. František 

Vavera a hlavní propagátor Hasičské fontány senátor Jiří Vosecký. 

 

 

 



Uznání pro hasičky z Chrastavy 

Hasičky SDH Chrastava jsou nejen dobrou partou, ale také skvělým soutěžním tý-

mem. Během roku se aktivně připravují na hasičské soutěže pravidelnými tréninky. 

Svědomitost a pečlivou přípravu zúročují na soutěžích. 

Obhájily např. prvenství Poháru Dolního Sedla, na tradiční povodňové lopatě ve 

Višňové obsadily 2. místo. Vyhrály okresní soutěž v požárním sportu a postoupily 

do krajského kola. Ani tam nezklamaly a celkově páté místo je velkým úspěchem. 

Pomáhají připravovat akce sboru, například Svatovavřineckou pouť, dětský den, 

pálení čarodějnic, pomáhají při Chrastavských slavnostech, rozsvěcení vánočního 

stromku.  

V říjnu 2018 byly vyhodnoceny jako druhé nejlepší sportovní družstvo v rámci 

akce Sportovec města Chrastavy. 

 

 

 



Milí hasiči, 

od jara tohoto roku vychází v regionálních denících napříč Českou republikou 

příloha, věnovaná sborům dobrovolných hasičů. Příloha vychází jednou v týdnu a to 

na základě uzavřené smlouvy mezi SH ČMS a vydavatelstvím Vltava Labe Media. 

V Libereckém deníku byly tímto způsobem již prezentovány mnohé SDH 

v rámci okresu Liberec. Jistě jste tuto skutečnost zaregistrovali. Na stránce se obje-

vily charakteristiky sborů včetně členské základny, připomenutí jejich historie, čin-

nosti na úseku soutěží, práce s mládeží, společenského a kulturního života, obnovy 

techniky a konkrétní pomoci obcím a městům apod.  

Příspěvky jsou doplněny fotografiemi, které deníku ochotně poskytujete. 

Podle ohlasů, které mám, je příloha deníku hasiči ve sborech a jednotkách a 

také obcích a městech kladně hodnocena. Sbory a jednotky, včetně mnohých před-

stavitelů obcí, mě při zpracování podkladů pro články vyšly pokaždé ochotně vstříc.  

Za to všem, o kterých jsem v Libereckém deníku napsala, upřímně touto ces-

tou děkuji. Vážím si vaší pomoci a ochoty. Osobně ráda, že tímto způsobem může 

být propagována vaše záslužná a nelehká práce. Ráda bych napsala o všech sbo-

rech na Liberecku, příloha deníku a stránka hasičů bude vycházet do května 2019, 

takže se obrátím s důvěrou na další sbory v rámci Liberecka. Těším se na spolu-

práci s vámi.  

S úctou Věra Nutilová, Liberecký deník (Hasičské noviny) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 





 

 


